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Eerste Jaarverslag Stichting Dorpsbelangen Schardam  

November 2021 - augustus 2023  

 

Het begint allemaal in juni 2021. Het reeds 40 jaar actieve Dorpscomité (dan bestaand uit Cas, Kees 

en Richard, bijgestaan door Annemarie en Nel) stuurt alle bewoners een mail met de vraag of het 

niet tijd wordt ons formeler en met meer slagkracht te gaan organiseren. Om sterker te staan 

tegenover alle instanties en bij de vele ontwikkelingen in en rond ons dorp. 

De directe aanleiding is de door de gemeente E-V geuite wens dat Schardam een eigen dorpsraad 

opricht, zoals de andere dorpen in de Zeevang reeds hebben gedaan. Vele dorpsbewoners reageren 

positief op de mail en een aantal van hen geeft aan mee te willen denken en doen. 

We besluiten een stichting op te richten. Na enkele maanden is alles geregeld (statuten, notaris en 

bankrekening). Op 8 november 2021 is de Stichting Dorpsbelangen Schardam een feit. Met als 

doelen: 

1. de behartiging van de collectieve belangen van het dorp en de inwoners  

2. het behoud van de natuurwaarden en de verbetering van het leefklimaat 

3. het realiseren van een zo groot mogelijk draagvlak in het dorp 

4. geven van gevraagd en ongevraagd advies aan alle relevante publieke en private instellingen. 

Inhoudelijk, qua onderwerpen borduren we voort op het werk van het Dorpscomité en we gebruiken 

de oprichting van de stichting om kennis te maken met de instellingen/organisaties waarmee we te 

maken zullen krijgen. We stellen hen op de hoogte van de zaken die spelen in het dorp en horen wat 

zij voor ons kunnen betekenen. 

 

Gemeente Edam-Volendam 

De gemeente Edam Volendam is een belangrijke gesprekspartner. Met de ondertekening  van het 

Convenant Dorpsraden worden we een officiële Dorpsraad en ontvangen we jaarlijks een subsidie 

van de gemeente.  

We nemen deel aan het Gemeenschappelijk Dorpsraden Overleg (GDO) waarin alle onderwerpen die 

in meerdere dorpen of wijken spelen aan de orde komen. De gemeente is vertegenwoordigd met 

wethouder Dirk Dijkshoorn (Burgerparticipatie et al) en een contactambtenaar Dorps- en Wijkraden. 

Sinds kort is er een onafhankelijke voorzitter, waarmee we samen werken aan een verbetering van 

de effectiviteit van het overleg.  

We maken onder meer kennis met voor ons belangrijke ambtenaren bij Ruimtelijke Ordening. Delen 

onze zorgen over de toekomst van de buitendijkse gebieden en onze wens deze gebieden zoveel 

mogelijk natuur/vogelgebied te laten blijven.  

We reageren op de Omgevingsvisie en ondersteunen andere dorpen in hun reactie op de gaswinning 

bij Middelie. En praten mee over Sociaal beleid en Participatie.   

Ook de ambtenaren en bestuurders die betrokken zijn bij de inrichting van de openbare ruimte 
weten we inmiddels te vinden als we ze nodig hebben: lantarenpalen worden recht gezet, lampen 
vervangen en plantenbakken met bloemen geplaatst en gevuld. 
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We hebben korte lijntjes bij de Gemeente, maar dat betekent niet dat het altijd gemakkelijk en snel 
gaat..  Over de camping vertelt Jan Willem zo meer. 

 

Provincie Noord-Holland  

De Provincie Is voor ons vooral van belang vanwege hun rol bij natuurbeheer en de energietransitie. 

Een van onze eerste acties -eind 2021- is het uitnodigen van een aantal leden van het 

provinciebestuur om te komen kijken en praten over de ontwikkelingen en zorgen in de dorp. 

Belangrijk omdat hun besluiten hoog over gaan en de meesten Schardam nauwelijks blijken te 

kennen. Een nuttige middag voor alle aanwezigen. Inmiddels is er nieuw bestuur geïnstalleerd en 

zullen we de contacten moeten vernieuwen. 

Het belangrijkste project, dat de Provincie trekt, is het Kogenproject. 

Doel is om een herinrichtings-/ontwikkelingsplan voor de natuur in de Kogen gereed te hebben op 

het moment dat de Dijkverzwaring klaar is. Er is brede overeenstemming over de functie als natuur 

en weidevogelgebied. Wat betreft de wandel- en fietsroute in de Oosterkoog wordt snel duidelijk dat 

de beslissing daarover tot op het hoogste niveau (Raad van State) is aangevochten maar niet 

gehonoreerd. 

We nemen zitting in de Klankbordgroep Schardammer Kogen (met Prov., SBB, HHNK, KNVV, 

Rijkswaterstaat en Vogelbescherming) en denken daar mee over de inrichting. Meer en betere 

natuur, nieuwe overgangen tussen land en water worden onderzocht om een betere habitat voor 

weidevogels en waterdieren te realiseren. Daarbij is het creëren van goede paaigebieden voor vissen 

belangrijk om de voedselketen te herstellen. 

Inmiddels gaat het niet meer alleen over de vier buitendijks kogen, maar wordt ook gekeken naar de 

binnendijkse Schardammerkoog en andere stukken land direct achter de huizen op de dijk. We 

praten mee over alle plannen en ondanks sommige ideeën over toeristische faciliteiten waar we de 

vinger aan de pols moeten houden, zijn we optimistisch over de kansen dat er inderdaad meer 

natuur, meer dieren- en plantenleven gaat ontstaan.  

Beheer en monitoring zijn cruciaal. Wat zijn de gevolgen van het feit dat de kogen lange tijd onder 

water staan en hoe kunnen we dat reguleren? Een extern bureau schrijft in februari 2022 een breed 

gedragen Plan van Aanpak voor de Schardammer Kogen. Daarna wordt het echter oorverdovend stil. 

Het blijkt te blijven hangen op het geld voor de uitvoering en inhuur van een projectleider.  

Pas begin 2023 kan het onderzoek naar herstel van de voedselketen in uitgeklede vorm verder gaan, 

dankzij een gift die de Volgelbescherming van de Postcodeloterij heeft gekregen. Onderzoek naar de 

bestaande situatie (vegetatie en bodemleven) is nu de belangrijkste actie. Binnenkort hopen we de 

eerste resultaten daarvan te kunnen zien. 

 

Alliantie Markermeerdijken  

Met de mensen van de Alliantie hebben we vooral contact over de communicatie over de ins en outs 

van de uitvoering van de dijkversterking. Lastig genoeg zoals blijkt uit het nog altijd niet open kunnen 

stellen van de IJsselmeerdijk.   

Maar het belangrijkste discussiepunt met de Alliantie Markermeerdijken is hun in augustus 2021 

geuite wens de oude toegangsweg naar Camping De Eenhoorn tijdelijk opnieuw te willen gebruiken. 
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Om zo de werkzaamheden met 6 maanden te verkorten. Wij vrezen voor de overlast en onveilige 

verkeerssituaties. Dat leidt in november en december tot nieuwe tekeningen, maar de 

verkeerssituatie is nog steeds niet veilig. De Alliantie geeft aan ons te willen helpen om samen met 

het HHNK de verkeerssituatie na de dijkversterking echt veilig te krijgen. Een mooi aanbod maar 

weegt dat op tegen de overlast? 

We besluiten de direct aanwonenden de zaak voor te leggen. Na enkele intensieve Zoom gesprekken 

waarin de omwonenden de situatie in het dorp klip en klaar uitleggen, trekt de Alliantie (begin 2022) 

uiteindelijk het voorstel in.  

Een ander discussie punt met de Alliantie is de aansluiting van de woningen aan de Laag 

Schardammerweg en IJsselmeerdijk op de glasvezelkabel. Onduidelijk is waarom die bij de aanleg van 

de duiker niet meteen is aangelegd. Er blijkt sprake van miscommunicatie tussen E-fiber en de 

Alliantie waardoor dit niet is gebeurd. Vele pogingen later, zijn er inmiddels  positieve berichten. 

Daarover vertelt Jan Willem straks meer. 

 

Hoogheemraadschap Hollands Noorder Kwartier (HHNK) 

De relatie met HHNK verloopt al lange tijd moeizaam. Het is een lastigste partij, waarmee we veel 

zaken moeten regelen omdat zij gaan over de dijken, waterbeheer, de renovatie van de sluizen, maar 

ook (i.i.g. nog tot jan 2025) over het verkeer en het onderhoud van de wegen.  

We zijn meteen begonnen contacten te leggen op verschillende niveaus en ons vertrouwd te maken 
met de complexe organisatie van HHNK. 

Afgelopen jaren zijn er meerdere keren (eerst door het Dorpscomité en later door de Stichting) 

vragen gesteld over de status en stand van zaken van de kavel  tussen de jachthaven en het 

Markermeer (kavel 724). Dorpsbewoners maken zich zorgen over de vaagheid van de antwoorden en 

de onduidelijkheid die dat oplevert. Dat heeft tot enkele onaangename confrontaties met de 

eigenaren geleid. Omdat er nog nooit een gesprek had plaatsgevonden tussen partijen en niemand 

gebaat is bij deze situatie, hebben wij de eigenaren benaderd en een gesprek gehad, waarin de lucht 

is geklaard. De eigenaren staan vierkant achter de bestemming als weidevogel broedgebied en voor 

hun bijdrage aan het natuurbehoud ontvangen zij een fikse vergoeding van de provincie. Zij geven 

nadrukkelijk aan geen bouwplannen of andere activiteiten te gaan ondernemen. 

Eind augustus 2021 zijn er serieuze problemen met een van de sluizen. Midden in de nacht blijft een 

sluisdeur openstaan. Met als gevolg een enorm lawaai en kolkend water. Pas na 1,5 uur vergeefs 

alarmeren, komt er iemand die de sluis kan sluiten. Het HHNK biedt excuses aan en belooft betere 

communicatie. Een mooie belofte maar het levert nog weinig actie op. 

We besluiten dan om de bestuurders van HHNK uit te nodigen voor een werkbezoek aan Schardam.  
Op 2 april 2022 bekijken we met een delegatie de stand van zaken tijdens een wandeling en hebben 
een open gesprek over onze zorgen zowel wat betreft (het gebruik van) de natuur als het altijd nog 
toenemende zware verkeer, motoren en peloton fietsers. Omdat wij van de ambtenaren vaak te 
horen krijgen dat de oplossingen die wij aandragen niet kunnen (bijvoorbeeld een auto’s te gast-
situatie) hebben wij ervoor gepleit met experimenten te mogen uitproberen welke oplossingen 
wenselijk en uitvoerbaar zijn. De delegatie is naar huis gegaan met de toezegging een aantal 
schriftelijke vragen te stellen aan het college van Hoogheemraden: over de verkeersexperimenten, 
de wateroverlast op de camping en het gebruik van kavel 724.  
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Het NHD schrijft er een uitgebreid artikel over met onze reactie erbij. Schardam is de recreanten met 
korte lontjes zat.  Daarna komt het ambtelijk overleg eindelijk op gang.  Een aantal eenvoudige 
werkzaamheden worden dan snel uitgevoerd, zoals het verplaatsen van plantenbakken, het opnieuw 
schilderen van belijning, en het schoonborstelen en verharden van parkeervlakken.  

De andere maatregelen duren langer, maar inmiddels is de kuil in de Westerkoogsdijk een beetje 
afgevlakt  en is de proef met de voorrangsborden bij de sluisjes gestart. Op korte termijn gaan we als 
beloofd de proef evalueren en wie weet andere experimenten beproeven. 

 

Last but not least: 

Op 3 september 2022 hebben we ons eerste dorpsfeest, gecombineerd met de officiële 

ondertekening van het convent met gemeente en de instelling van de Dorpsraad. Een enthousiaste 

feestcommissie (Gonda, Lina, Andreas en Alfons) organiseerde een overheerlijke barbecue. Velen van 

jullie waren daarbij.  

We willen graag weten of er behoefte is om vaker een dorpsfeest of andere activiteit te organiseren. 

Ideeën daarover kunnen jullie straks op de flip-over kwijt. 

 

 

 

 

29-10-2023/Marga Kuperus 


